
també ho és. Pel que fa al cas italià, és més
semblant al nostre però considero que el nostre
és més eficaç.
E: Conèixer el funcionament d’altres univer-
sitats proporciona models de referència. Els
sistemes de gestió de les universitats són molt
diferents aparentment, tanmateix, en el fons, el
pes de l’acadèmia és important o molt impor-
tant en tots ells. En general, les universitats que
es governen d’acord amb el diàleg progressen
molt més que aquelles on les decisions es prenen
sense buscar el consens. Tot això independent-
ment del sistema de govern de la universitat.
Dit d’una altra manera, la universitat podrà
variar en formes i formats, però la relació
deixeble-mestre es mantindrà en la mesura
que al mestre se li reconegui el dipòsit, el

manteniment i el progrés del coneixement (i
la tècnica). És evident que la universitat està,
com la resta de la societat, en transformació,
però la simbiosi entre universitat i societat és
cada vegada més necessària per assolir progrés,
pensament cŕıtic. . . , en definitiva, per construir
una societat més justa on viure. . .

J: Tens tota la raó, el model actual d’u-
niversitat és molt recent, és del segle xix,
però és un model que ha anat adaptant-se
als canvis socials, econòmics. . . , i, ho seguirem
fent. Citant Mark Twain: «Les not́ıcies sobre la
mort de la universitat són un xic exagerades».

Potser aquesta cita de Mark Twain és un
bon punt final per a aquesta conversa tan
interessant. Moltes gràcies a tots dos!

La pregunta de la SCM/Not́ıcies
Per què els graduats actuals en Matemàtiques no opten per ser profes-
sors en etapes no universitàries i com es pot pal·liar aquest problema?
Quina titulació haurien de tenir els professors de matemàtiques de l’ESO
i el batxillerat?
Iolanda Guevara i Albert Avinyó
Junta de la SCM

Durant el curs 2017–2018 el Departament
d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya
va tenir problemes seriosos per cobrir substi-
tucions de determinades especialitats dels cos
de professors d’ensenyament secundari, una
d’elles matemàtiques, perquè la borsa de treball
de personal docent de secundària (professors
interins de centres públics) no disposava de
prou contingent de persones per cobrir les
vacants que es prodüıen. La situació va
provocar la necessitat de contractar, fins i
tot, alumnes del màster de formació del
professorat d’educació secundària obligatòria
i batxillerat, formació professional i ense-
nyament d’idiomes, de l’especialitat de ma-
temàtiques. Durant el curs 2018–2019 es
continuarà amb la mateixa tendència, segons

dades del Departament d’Ensenyament de la
Generalitat.

D’altra banda, de la promoció d’alum-
nes (aproximadament 90) que durant el curs
2017–2018 van dur a terme l’especialitat de
matemàtiques en el màster de formació del
professorat d’educació secundària obligatòria
i batxillerat, formació professional i ensenya-
ment d’idiomes, quinze eren graduats en Ma-
temàtiques, quinze eren graduats en F́ısica i
la resta, aproximadament 60, eren enginyers o
altres titulats que poden accedir a l’especialitat
de matemàtiques a la borsa de treball de
personal docent. Aquests dos fets són els que
ens han portat a fer les dues preguntes de
més amunt a diversos membres de la comunitat
matemàtica.
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Raquel Colomer Armenteros
Graduada en Matemàtiques (UB) i estu-
diant del Màster de formació del profes-
sorat en matemàtiques el curs 2017–2018
Pregunta 1
Quan decidim fer la carrera de Matemàtiques
busquem un repte, endinsar-nos en un món
abstracte i desconegut, i sobretot, desenvolupar
el nostre raonament lògic. Passem, com a
mı́nim, quatre anys de la nostra vida ”trencant-
nos el cap̈ı suposo que és, principalment, per
aquest motiu que, quan acabem, volem conti-
nuar buscant desafiaments i creiem que no ens
serà prou satisfactòria la tasca de professor.

D’una banda, contràriament a la realitat,
pensem que ser professor és una feina molt
monòtona. La nostra concepció (almenys la
meva i dels companys amb els quals he parlat)
són aules d’aproximadament trenta alumnes,
on any rere any s’imparteixen les mateixes
classes magistrals i l’única funció del professor
és explicar teoria, posar exercicis i fer exàmens.
Potser és per l’experiència que tenim de quan
anàvem a l’escola o el desconeixement de com
està evolucionant actualment l’ensenyament.
Al Màster de formació del professorat podem
veure que tot això està canviant, es busca fer
classes on el contingut el faci l’alumne, treballin
en grups heterogenis i es comencen a fer treballs
per projectes.

De l’altra, considerem que si quan sortim
de la carrera optem per ser professors, tindrem
una feina massa estable de la qual, per inèrcia,
no sortirem. És una sortida professional que
tenim molt en compte, però per un futur
més llunyà. Personalment, sempre m’ho havia

plantejat però no volia fer-ho just després
d’acabar la carrera. Vaig canviar de decisió i
ara puc veure que estava molt equivocada amb
la meva concepció, la tasca de professor és molt
exigent i gens avorrida. De fet, d’aqúı sorgeix
un altre motiu, que és el fet que en una classe,
primer has d’aprendre a ser psicòleg, i després
a ensenyar bé.

Una altra de les raons és que quan acabem
la carrera no coneixem gaire del món laboral.
Quan explicava a algú que estava estudiant
matemàtiques em preguntaven si volia ser pro-
fessora, com si no hi hagués més sortides. Quan
acabem el grau, tenim el cap ple de consultories,
gestories, màsters, doctorats... però la idea real
de ser professors de secundària sembla que no
existeixi. A més, les consultories volen molts
matemàtics i ofereixen pràctiques curriculars
que convaliden crèdits, aix́ı que és la sortida
més habitual.

Actualment, per ser professor de ma-
temàtiques necessites tenir el Màster de for-
mació del professorat. Un dels requeriments
d’aquest màster és «estar en possessió d’un
t́ıtol de llicenciat o graduat de la branca
de coneixement de ciències, ciències socials
(àmbit d’economia), o bé un t́ıtol d’enginyer o
arquitecte». D’aqúı sorgeixen diversos factors
que fan que alguns titulats en Matemàtiques
quedin fora d’aquest màster. El primer és que
algunes enginyeries permeten donar classes de
certes matèries amb més d’un màster, per
exemple, un enginyer qúımic pot fer el Màster
de f́ısica i qúımica i donar classes de f́ısica i
qúımica, o pot fer el Màster de matemàtiques i
donar classes de f́ısica, qúımica i matemàtiques.
En canvi, un matemàtic no té aquesta doble
oportunitat, és a dir, ha de fer el màster en
matemàtiques. Això, juntament amb la resta
de branques que permeten accedir al màster,
fa que estigui molt demandat. El segon factor
és que l’accés al màster es determina per la
nota de l’expedient, i a Matemàtiques tenir una
nota alta és molt complicat. D’aquesta manera,
graduats en altres àmbits on el grau d’exigència
és inferior, entren al màster amb millor nota
que molts dels estudiants de Matemàtiques. A
més, el màster és interuniversitari i només hi
ha 90 places anuals per a tot Catalunya. Aix́ı
que alguns graduats actuals en Matemàtiques
no són professors de secundària perquè no hi
ha plaça. De fet, menys d’un 20% dels alumnes
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del màster són matemàtics. Potser una possible
solució podria ser fer una ponderació amb les
notes d’accés segons el tipus de titulació.

Pregunta 2
Considero que qualsevol de les titulacions

que donen accés al Màster de formació del
professorat en matemàtiques són vàlides per ser
professors d’ESO i batxillerat. Però també és
cert que les matemàtiques que es fan a moltes
d’aquestes titulacions no són suficients per
poder impartir classes. En la meva opinió, seria
necessari fer un curs complementari al màster
o algunes assignatures que complementessin
aquestes mancances.

Jordi Deulofeu Piquet
Coordinador del Màster de professorat
de secundària interuniversitari de ma-
temàtiques

Pregunta 1
Les dades dels darrers anys indiquen que certa-
ment pocs graduats en Matemàtiques del nostre
páıs volen ser professors de matemàtiques i en-
senyar a l’educació secundària obligatòria. En-
tenc que hi ha fonamentalment dues causes i, a
més, aquestes són totalment complementàries:
d’una banda, el fet que avui els nou graduats
en Matemàtica reben ofertes de treball molt
diverses i atractives, sobre tot en el camp
de les matemàtiques aplicades, i això significa
que es valora especialment la formació rebuda,
que inclou la capacitat per resoldre problemes
complexos i abstractes. En relació amb aquestes
sortides professionals, hi ha una oferta àmplia
i atractiva de màsters per especialitzar els
graduats en l’aplicació de les matemàtiques a
camps molt diversos. El fet anterior ha portat
a que la professió de matemàtic/a sigui avui la
de menys atur de l’Estat i aquella en la que un
percentatge més alt de graduats treballen en
una feina directament relacionada amb els seus
estudis.

D’altra banda, i en sentit contrari, el poc
prestigi social, malgrat que de vegades es
pugui dir el contrari, que té avui la profes-
sió de professor a casa nostra i la sensació
que moltes tasques que comporta l’exerci-
ci de la professió estan allunyades del que
hauria de ser l’objectiu fonamental: educar
matemàticament els nois i noies de l’educació

secundària. Aquest és, al meu parer, la rea-
litat del moment actual, que ens ha portat
aquest curs al fet, força insòlit, que no hi ha
professors de matemàtiques i que cal anar a
buscar-los on sigui, encara que no tinguin la
preparació necessària.

Els fets que acabo d’exposar ens haurien
de portar a reflexionar sobre els mètodes de
planificació a mitjà termini (com pot ser que
fa poc més d’un any no se sospités que això
passaria?), però no ens haurien de sorprendre
si tenim en compte que en päısos més avançats
aquest fenomen ja fa anys que es produeix i que
alguns d’aquells han anat a cercar professorat
en altres päısos: puc parlar d’Anglaterra i les
interessants condicions que oferien fins fa ben
poc a alguns matemàtics de casa nostra per
anar a treballar de professor de secundària.

A curt termini veig dif́ıcil resoldre el pro-
blema però, d’acord amb el que he dit, només
accions decidides per prestigiar la professió
poden revertir la situació a mitjà termini. I
en tot cas, no haurien d’accedir a la professió
alumnes que no haguessin cursat els estudis
necessaris, ja que, si durant els propers anys
accedeixen a ensenyar matemàtiques professors
poc preparats, estarem causant un dany al
sistema que pot ser dif́ıcil de superar.

Pregunta 2
Seria senzill respondre que la millor titulació
és la de matemàtic, però aquesta resposta
augmentaria encara més el problema de la
falta de professors i, per tant, encara que en
teoria sigui la més adequada, és inviable a curt
termini.

60 SCM/Not́ıcies 43



Pensant, encara, en termes d’una situa-
ció ideal, crec que el millor seria un grau
en Matemàtiques de tres anys i un màster
professionalitzador de dos cursos, model que
segueixen actualment diversos päısos europeus.
Si, tanmateix, hem de seguir amb un model com
l’actual de 4+1, considero que seria adequat que
en el grau s’incloguessin matèries rellevants per
a l’ensenyament de les matemàtiques, com són
la història de les matemàtiques, la resolució de
problemes, la modelització i també una visió
aprofundida de les matemàtiques elementals
des d’un punt de vista superior. Encara que
actualment molts d’aquests elements s’inclouen
en el màster, en els anomenats complements de
formació el temps que es disposa per fer-ho és
totalment insuficient.

D’altra banda, la meva experiència com
a professor del màster de formació del pro-
fessorat des dels seus inicis, em diu que els
graduats en F́ısica i alguns enginyers com els
de telecomunicacions o camins (però no pas
tots) tenen els coneixements necessaris per
ser bons professors de matemàtiques. Altres
titulacions que avui poden donar accés a
la professió, moltes vegades no proporcionen
la formació matemàtica adequada, ja que és
conegut que en algunes d’elles (per exemple,
arquitectura o economia) els crèdits de ma-
temàtiques realitzats són cada vegada menors.
En aquest sentit, la inclusió d’una prova d’accés
de coneixements matemàtics bàsics, en què es
valora principalment la capacitat per resoldre
problemes i raonar matemàticament, tal com
es fa actualment al màster de professorat de
matemàtiques, em sembla una bona solució.

Voldria acabar dient que en el món d’avui
cada vegada és més important analitzar la
trajectòria formativa dels estudiants que volen
ser professors, més que obrir o tancar portes a
partir d’un grau o un altre. Fa pocs dies vaig
haver de respondre a una estudiant graduada
en Biologia, que després havia fer un màster
relacionat amb la f́ısica i, finalment, un doctorat
en matemàtiques, en el sentit que la seva
formació no li permetia «oficialment» realitzar
el màster de professorat (el requisit únic és el
grau realitzat) per ensenyar matemàtiques.

Estic convençut que una formació com la
que acabo d’exposar pot ser molt adequa-
da per ensenyar matemàtiques en l’educació
secundària, avui; unes matemàtiques en què,

d’acord amb el curŕıculum vigent, l’assoliment
de competències, la resolució de problemes
i l’ús de contextos constitueixen el nucli de
l’ensenyament.

Raül Fernández Hernández
Professor de matemàtiques de l’Institut
Vidreres

Pregunta 1
Crec que molt pocs estudiants del grau es
plantegen, d’entrada, dedicar-se a la docència.
Śı que és cert que molts estudien les assig-
natures de didàctica, per no tancar-se portes,
però sempre amb la idea de dedicar-te a fer
recerca en matemàtiques, i en un moment
donat, quedar-te de professor a la universitat, i
com a pla B, fer de professor a secundària.

En el meu cas va ser aix́ı, inicialment
no tenia cap intenció de ser professor de
secundària, però tot i aix́ı, vaig fer l’assignatura
de didàctica, i en el darrer any vaig fer el
CAP (antic t́ıtol, anterior a l’actual màster
de professorat). Vaig començar el doctorat i
ho compaginava amb classes a la universitat.
Aquesta situació és ideal, si no fos pel sou, que
et permet mantenir-te mentre fas el doctorat,
però no et deixa fer gaires plans de futur.

Llavors podŕıem dir que el meu pas a la
docència a secundària va ser, inicialment, per
diners (sona molt poc glamurós, però és la
realitat). Tothom em deia que a secundària era
molt diferent de la universitat, i és cert, la
docència és diferent, ni millor ni pitjor.
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Ara, amb el pas del temps, he trobat que
m’encanta aquesta professió, i que gràcies a
aquella decisió econòmica vaig trobar la feina
de la meva vida.

Hem parlat molt d’aquest tema amb els
col·legues del grup cúbic de didàctica de les
matemàtiques, i la solució que més em fa el
pes és fer un grau especialitzat en docència (o
didàctica, millor dit) de la matemàtica. Seria
com fer un grau diferent de l’actual, posant
molt més èmfasi a com explicar els conceptes
que es donen a secundària, que no pas a adquirir
molts coneixements en totes les branques de les
matemàtiques, com fa el grau actual. Hi hauria
el grau en Matemàtiques i, d’altra banda, el
grau de professor de matemàtiques. Amb opció
de fer els dos graus de manera dual.

Clarament, amb l’obtenció d’aquest grau de
professor en matemàtiques quedaria exempt de
fer el màster de professorat.
Pregunta 2
També és un tema que se n’ha parlat molt, i
la veritat és que no tinc una resposta clara.
Amb el temps he conegut molt bons professors
de matemàtiques amb carreres molt diferents;
per tant, crec que no hi ha cap titulació
idònia, perquè també conec mals professors de
matemàtiques amb la carrera de Matemàtiques.

El que tinc clar són unes aptituds que ha de
tenir tot bon professor de matemàtiques: s’ha
d’estimar la seva assignatura.

No descarto que tenir el t́ıtol de Ma-
temàtiques et dona una perspectiva molt
àmplia que fa millorar molt les classes de ma-
temàtiques, sobretot en nivells de batxillerat.
Tenir clar quins resultats de batxillerat són
demostrables amb una mica de feina i quins
són poc assumibles et dona un valor extra a
l’hora de respondre segons quins dubtes de
batxillerat. En aquest sentit, i ara śı mullant-
me una mica, crec que aquesta perspectiva,
d’entrada, ja la poden tenir els matemàtics,
f́ısics i alguns enginyers. Això no vol dir que
la resta de titulats no pugin adquirir aquesta
perspectiva, però d’entrada crec que no la
tenen.

Si parlem d’ensenyament a l’ESO, la respos-
ta no és tan clara. Entren uns conceptes que a
qualsevol titulació cient́ıfica s’arriba. És més,
crec que per donar classes a l’ESO, sobretot
els dos primers cursos, és més important la
formació en didàctica que no pas la formació

en els continguts, els quals, s’han de conèixer,
per descomptat, però no amb un nivell d’apro-
fundiment molt elevat. De fet, els continguts
de l’ESO tampoc donen per aprofundir molt
acadèmicament.

El que queda més o menys clar és que
cal defugir de la frase que cada cop més
es llegeix a les xarxes socials: «El professor
no cal que en sàpiga de la seva matèria, el
contingut està tot per internet, i només cal
que sigui un facilitador». Aquesta afirmació
la trobo totalment falsa, i tant que n’ha de
saber de la seva matèria!, i com més, millor,
sobretot a mesura que anem augmentant de
nivell educatiu.

Ignasi Garcia Plata
Director general de professorat i personal
de centres públics. Departament d’Ense-
nyament de la Generalitat de Catalunya

Pregunta 1
La manca de professorat en algunes especia-
litats de l’ensenyament secundari, com és el
cas de les matemàtiques, les especialitats de
la formació professional industrial o la llengua
catalana i castellana està motivada per raons
diferents i no exclusivament demogràfiques. De
fet, manca professorat en aquestes matèries,
però no en ciències socials, per posar un
exemple. En cada cas les circumstàncies són
diferents i s’han de trobar solucions ajustades
a cadascuna d’elles. Aix́ı, en les llengües, la
dificultat se situa en la manca d’alumnat que
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opti per estudis filològics; en el cas de les
matemàtiques o les enginyeries, el problema sol
ser que l’alumnat que cursa aquests graus té
unes expectatives professionals que no passen
per la docència. Són titulacions amb sortides
molt diversificades en el mercat laboral que
condicionen les decisions dels estudiants. La
pregunta, per tant, és com atraure aquests
estudiants a la docència. S’han de preveure
solucions a curt, mitjà i llarg termini i han
de sorgir d’un treball en col·laboració entre el
Departament d’Ensenyament i les universitats.
N’apuntem algunes vies:

• Potenciar la informació sobre la docència
com a sortida professional i donar més pu-
blicitat del màster de professorat. És impor-
tant crear expectatives sobre aquesta sortida
professional entre uns estudiants que, quan
cursen el grau, no solen tenir prou definit el
futur laboral.

• Facilitar informació als estudiants de grau
sobre les condicions laborals docents: sou,
jornada laboral i lectiva i flexibilitat de la
jornada. Són punt forts que no se solen donar
en altres àmbits laborals.

• Per acabar, fer evident l’interès d’aquesta
sortida professional explicant cap a on s’o-
rienta la funció docent en l’actualitat. Cal
destacar l’atractiu de la feina i la passió
amb la qual es pot viure, tal com ja ho fan
tants docents. Päısos amb sistemes educatius
avançats, com Finlàndia, tenen professionals
amb un alt́ıssim nivell que opten per aquesta
sortida pel valor que la societat dona a l’edu-
cació i pel prestigi que representa treballar en
un entorn professional dinàmic i innovador.
El món educatiu és conscient que actua
com a motor social orientat a construir una
societat equitativa, social i democràticament
avançada.
El nostre sistema educatiu, especialment
des de l’aprovació de la Llei d’educació
(LEC), impulsa multitud d’experiències pe-
dagògiques en què els termes equitat, qua-
litat, ensenyament personalitzat i innova-
ció són els elements nuclears. L’aposta per
l’autonomia de centres ha afavorit la pro-
liferació de projectes educatius i la creació
d’equips docents que treballen creativament
per aplicar-los. Es tracta d’un horitzó carac-

teritzat pel treball en equip i la innovació.
De fet, una professió com la docent, altament
qualificada, creativa, cooperativa i amb bones
condicions laborals pot ser una alternativa
especialment atractiva que cal destacar entre
els estudiants.
És responsabilitat del Departament d’Ense-
nyament i de les universitats difondre aquesta
visió del sistema educatiu i promoure la
docència com a una opció professional amb
futur. En el fons, també ha de ser un repte
de páıs que ha de fer que l’educació tingui
el màxim prestigi social i la rellevància
necessària en els mitjans de comunicació per
valorar experiències pedagògiques de quali-
tat.

• Cal acompanyar aquestes mesures amb l’in-
crement de l’oferta de places de màsters de
formació per donar resposta a la necessitat
de professorat en aquesta especialitat.

Pregunta 2
Actualment, hi ha diverses titulacions que per-
meten accedir a la docència de matemàtiques.
A més del grau en Matemàtiques, hi poden ac-
cedir titulats en diferents enginyeries, f́ısiques,
arquitectura, econòmiques... El més important
no és comptar amb els professors que sàpiguen
més matemàtiques, sinó aquells que tinguin un
nivell de matemàtiques òptim i, alhora, siguin
capaços de fer que els alumnes les aprenguin i
les trobin interessants. Professorat que sitüı les
matemàtiques en contextos que li donin sentit
i que permeti la transferència cap a nous
aprenentatges. La fonamentació pedagògica i
l’enfocament competencial ha de ser un element
bàsic del perfil docent i de la formació del pro-
fessorat de matemàtiques. Per aconseguir-ho
cal, evidentment, disposar d’una bona formació
matemàtica, però aquesta formació també la
poden garantir altres titulacions que tinguin un
nombre de crèdits suficients d’aquesta matèria.
En tot cas, sembla que hi ha consens en la
fórmula actual d’accés al màster a través de
la superació d’una prova que garanteix que
les persones que s’hi vulguin incorporar des
d’algunes titulacions que no són els graus de
Matemàtiques, F́ısica, Informàtica, Estad́ıstica,
Enginyeria o graus amb un mı́nim de 40 crèdits
de matemàtiques, els coneixements adequats
per poder exercir la docència. La prova d’accés
és una mesura que permet obrir el ventall
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d’accés amb garanties i és una referència que
s’ha tenir en compte en altres màsters.

La incorporació a les aules de professorat
procedent d’altres titulacions també pot apor-
tar un altre element qualitatiu, com és la poli-
valència curricular. L’enfocament competencial
del curŕıculum comporta, cada vegada més,
l’aplicació d’estratègies metodològiques en què
la mirada global o interdisciplinària té més pes
espećıfic. Molts centres es plantegen disposar
de docents que imparteixin més d’una matèria
a l’ESO o, almenys, en el primer cicle. El fet
de reduir el nombre de docents té repercussions
positives, com a mı́nim, en tres aspectes: a) el
docent coneix més bé els alumnes i hi pot influir
d’una manera més ajustada; b) la interrelació
entre els aprenentatges és més directe i natural
i c) l’alumnat té més oportunitats de resoldre
dubtes i es fa més evident el fil conductor entre
matèries afins.

Núria Mira Gómez
Graduada en Matemàtiques (UPC) i
professora de matemàtiques de Maristes
Rub́ı
Pregunta 1
Els actuals graduats en Matemàtiques van ser
alumnes excepcionals a l’escola, van gaudir de
les matemàtiques i destacaven a l’aula en aques-
ta i en altres matèries (la nota de tall d’accés
a la universitat per al curs 2017–2018 superava
el 10 en les tres universitats de Catalunya que
ofereixen els estudis de Matemàtiques).

A la universitat descobreixen un món nou
ple de reptes, rigor, demostracions i de treball.
Comparteixen l’esforç i dedicació amb els seus
companys. Els companys són clau de l’èxit,
connecten, tenen una motivació extraordinària
per les matemàtiques i l’estudi es converteix en
una convivència profunda que permet avançar
i créixer com a persona.

L’esforç a la universitat és real, hi ha
moments durs i dif́ıcils. I, per fi, arriba el
moment d’incorporar-se al mercat laboral.

Alguns en volen més, en necessiten més i es
decanten per continuar a la universitat. D’altres
escullen l’empresa privada, de perfil ampli i
sectors diversos. S’ofereixen feines ben remu-
nerades en projectes motivadors i atractius.
Totes dues opcions són reconegudes socialment
i connoten un cert prestigi. A l’altra banda,

hi ha l’opció de l’ensenyament. D’entrada, cal
cursar una formació pedagògica, el Màster de
formació de professorat d’educació secundària
obligatòria i batxillerat. La durada és d’un
curs escolar i això podria tirar enrere aquells
qui tenen ganes d’una ràpida incorporació al
mercat laboral i no tenen cap experiència en
el camp de l’educació. A més, és una feina poc
reconeguda, en què els continguts treballats a
la universitat quedaran lluny del dia a dia.
Potser això també és un motiu pel qual els
graduats en Matemàtiques prefereixin buscar
una sortida professional més ràpida i en què els
continguts apresos tinguin una aplicació més
directa i visible.

Un professor de matemàtiques té l’opor-
tunitat de transmetre el gust i la passió per
les matemàtiques a tots els seus alumnes.
Cada dia i a cada grup procura connectar,
també intentarà que els alumnes s’emocionin
en el seu dia a dia a l’aula. I els alumnes
ho perceben, distingeixen perfectament quan
el seu professor ho viu i sent la matèria
com a seva.

Per això, penso que seria bo enfortir vincles
entre les escoles i universitats oferint la possi-
bilitat de viure petites experiències a les aules
de secundària als estudiants de matemàtiques.
D’aquesta manera, els alumnes de les escoles
es podrien nodrir de l’energia d’aquells qui
senten les matemàtiques. Sempre és positiu
oferir nous punts de vista. Els universitaris
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podrien viure una aproximació del que és ser
professor. Les persones som l’actiu més gran de
la nostra societat i, per tant, hem de vetllar
per la nostra formació en el sentit més ampli.
A través d’aquest tipus d’activitat es podria
potenciar el talent matemàtic a les aules dels
nostres instituts i, de retruc, a les aules de les
nostres universitats, i alhora enriquir tota la
societat. Perquè a través de les matemàtiques
podem formar persones competents, autònomes
i cŕıtiques.

Ser professor de matemàtiques és una feina
molt viva, dinàmica i plena de reptes, és
estimulant i satisfactòria.
Pregunta 2
És evident, doncs, que per ser professor cal
estar format. I no únicament en la pròpia
matèria, sinó també en el sistema educatiu,
en pedagogia... en tots aquells aspectes reals
que ens trobarem a les aules dia rere dia,
on el nostre objectiu és col·laborar en la
formació dels nostres alumnes a través de
l’ensenyament de matemàtiques. Aconseguint
que siguin competents matemàticament, que
tinguin habilitat per desenvolupar i aplicar el
raonament matemàtic per resoldre problemes
diversos en situacions quotidianes.

Per aconseguir aquest repte cal que el
professorat estigui format en matemàtiques, en
unes matemàtiques basades en el raonament i
no únicament en la reproducció metodològica
d’activitats i procediments.

Per aquest motiu, crec que els futurs pro-
fessors de matemàtiques han d’estar formats
en graus amb un alt component cient́ıfic i/o
tecnològic que garanteixi que la formació ma-
temàtica que han rebut estigui basada en el
raonament i el rigor.

Aix́ı, podrem continuar potenciant el talent
matemàtic a les nostres aules i en la nostra
societat.

Joan de Solà-Morales Rubió
Universitat Politècnica de Catalunya

Pregunta 1
Jo puc respondre pel que he vist. He parlat
d’aquest tema en diverses ocasions amb estu-
diants del grau de Matemàtiques de la FME,
però no he fet un sondeig ben fet, ni molt
menys. També diré que no estic segur de si
un sondeig ben fet serviria de gaire. Ens cal,

més aviat, alguna iniciativa seriosa i sensata,
per part del Departament d’Ensenyament, de
les universitats o dels mateixos ensenyants.

Una impressió que jo tinc és que els es-
tudiants del grau de Matemàtiques, que són
bons estudiants, no tenen bons records de
les classes de matemàtiques que van rebre a
l’ensenyament secundari o al batxillerat. No
parlen pas malament dels seus antics professors,
però si que denuncien un ambient en què les
ganes d’aprendre i la confiança en el treball
estaven força absents. També diuen que els seus
antics professors havien d’estar més pendents
de l’ordre en el funcionament normal de la
classe que no pas dels continguts, i ells no volen
dedicar-se professionalment a això.

L’altra impressió és que en aquest mo-
ment els graduats en Matemàtiques tenen molt
bones ofertes laborals que provenen del món de
l’empresa. Petites empreses molt dinàmiques,
que barregen tecnologia punta amb una actitud
molt creativa.

Com es pot pal·liar aquest problema? No ho
sé. Però estic segur que una millora substancial
del sou dels ensenyants, juntament amb un
accés ben competitiu, però simple, als contrac-
tes com a professor, si més no a l’ensenyament
públic, canviarien ben aviat la percepció de la
professió, tant entre els ensenyants mateixos
com en la societat en general.
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Pregunta 2

No vull semblar carrincló, però per ser professor
de matemàtiques, el primer que es necessita
és estimar les matemàtiques. El segon que
necessita és conèixer bé les matemàtiques. I la
tercera cosa, estimar la feina de mestre o pro-
fessor. M’han sortit aquestes caracteŕıstiques
en aquest ordre, però accepto que aquestes
tres coses també tenen sentit en qualsevol altre
ordre (dels sis possibles).

Quan dic estimar, no vull dir ne-
cessàriament cap cosa romàntica ni apassio-
nada, encara que la passió mai no fa mal. Vull
dir que no pot ser que els professors vagin de
mala gana a classe, com qui va a l’escorxador,
o que vegin tota innovació en el programa com
una dificultat insalvable.

Accepto que aquestes tres condicions que
jo poso poden ser útils a l’hora de seleccionar
un professor, però que no és això el que
se’m pregunta. Se’m pregunta per la titulació.
Exactament, se’m pregunta per la titulació
universitària.

Comencem per aqúı. Jo crec en la universi-
tat. De vegades tinc dubtes, però poqúıssimes
vegades he pensat seriosament que hi hauria
un camı́ alternatiu a la universitat, pel que

fa a la formació superior. O sigui, crec que
els professors de matemàtiques de l’ESO i el
batxillerat han de tenir formació universitària.

Quina formació? En l’actual panorama de
t́ıtols, crec que han de tenir un grau i un
màster. L’ideal, per mi, seria un grau en
Matemàtiques amb continguts generals amplis,
incloent també algun tema molt especialit-
zat, però incloent necessàriament nocions de
les principals aplicacions actuals de les ma-
temàtiques, com ara la f́ısica, les tecnologi-
es de la informació i la comunicació i les
tecnologies industrials. Un grau també amb
continguts culturals, com ara la història de la
matemàtica, i de la ciència i tecnologia, i també
en aspectes relacionats amb humanitats i l’art
o la música.

Després d’un grau en Matemàtiques
d’aquest tipus, jo m’imagino un màster
d’ensenyament de les matemàtiques, de caire
eminentment pràctic i professionalitzat.

Però també hauŕıem d’estar oberts a altres
itineraris. Per exemple, graduats en educació
primària o graduats en graus de ciències o d’en-
ginyeria, o altres. Segons l’itinerari, el màster
hauria de tenir una orientació o una altra,
mirant de suplir les parts amb més mancances
en la formació rebuda.

Empresa
Integració dels matemàtics a l’empresa
Aleix Ruiz de Villa
Doctor en matemàtiques (UAB)
Cap de Data Science a Onna

Els matemàtics històricament no han tingut
problema a trobar feina. La seva manera de
pensar ha fet que puguin exercir en diverses
posicions. Històricament, les sortides més ha-
bituals eren quedar-se a la universitat o passar
al món de l’ensenyament secundari. En els inicis
del desenvolupament de la informàtica molt
matemàtics van anar a treballar com a progra-
madors perquè se’ls valorava la seva manera
d’estructurar els problemes. Més tard, hi va
haver una forta demanda en el món financer,
ja que es requerien coneixements d’algoritmes

complexos, com per exemple els de valoració
de derivats. A més d’aquestes sortides, hi ha
hagut matemàtics en molts diversos àmbits
professionals, des de les enginyeries fins a la
poĺıtica.

Malgrat tenir bona fama per resoldre pro-
blemes complexos, dins de les empreses s’han
integrat en altres departaments i rarament
tenen visibilitat social i professional com a
col·lectiu. En general, més enllà de la capacitat
d’estructurar els problemes, no és habitual

66 SCM/Not́ıcies 43




